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     Basing on chemical and biological literature survey, this study is reported as a first which 

investigated Clutia myricoides (Soa'bor) where leaf material of this plant brought under 

quantitative and qualitative estimation for metallic elements and it was extracted with different 

solvents to detect  phytochemical compositions, quantitative estimation revealed that whole 

carbohydrates represented 8.63 × 10-5 M of the total C. myricoides leaf components, paper 

chromatography isolation proved it contains 9 protein amino acids, namely: Ala, Val , Leu,   

Ile,  Glu,  Arg,  Asp,  Pro, and Trp. Descriptive analysis of secondary metabolism products in 

C. myricoides leaf showed the presence of anthraquinone and cardiac glycosides, saponins, 

anthraquinones, flavonoides, coumarins, condensed tannins, triterpenoids, steroids and 

alkaloids. In contrast the absence of essential oil and hydrolysable tannins. These 

phytochemical results of C. myricoides leaf were compared with other in leaf of Plectranthus 

tenuiflorus plant (Sharah) and Euryops arabicus plant (Soam).  

     The extracts were subsequently screened for antimicrobial, fibroblast proliferation and 

wound healing activity. Differences were observed in the antimicrobial activity for the whole 

ethanolic- and water extracts using agar-well diffusion, and in general, the leaf whole and 

partial extracts with relatively high polarity were comparatively more inhibitor of P. 

aeruginosa radial growth than non polar partial extracts on both MHA and NA.  

     The whole ethanolic extract was tested for the ability to stimulate growth of fibroblasts in 

vitro. Low concentrations of the extract gave an increase in fibroblast growth which was not 

statistically significant but cytotoxicity was observed after 24 hrs at concentrations greater than 

IC50 (0.01 g/ml). These activities of whole ethanolic extract accelerated the healing of 

wounds in excision models in rats following daily and topical application, the findings revealed 

a statistically significant increase in the percent reduction in wound size as compared to 

control. This result was supported by the histic study. Thus, its use in folkloric medicine as 

wound healer is safe when used under the results of this study. 
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لبيولحوجي فح ه هحال الدراسحة يعحد لهحا الأسحبقية فحي تنحاوب هحاا النبحات ااستنادا للمسح  الأدبحي الكيميحائي و     

للتحليححل الكمححي والكيفححي للعناصححر  Clutia myricoidesخضححعأ أوراق نبححات الصححعبر بالبححح ، حيحح  

 خضححعأ لصححات الكليححة والةزئيححة التححيبعححدة مححايبات للحصححوب علححى المستخها استخلاصححتححم كمححا ة، المعدنيحح

مولار 10-5 ×  8.63أوض  التقدير الكمي أه الكربوهيدرات الكلية تمثل  ، وقدللكشف الفيتوكيميائي بدورها

أحمححاأ أمينيححة  9مححن المةمححوك الكلححي لمكونححات الورقححة، كححالك أسبححأ الفصححل الاستشححرابي الححورقي وجححود 

فالين، ليوسين، آيزوليوسين، حمض الةلوتاميك والأسبارتك، ق نبات الصعبر هي ألانين، اورأبروتينية في 

ةحات الأيحض الثانويحة الموجحودة فحي أوراق تأه من ، وأظهحر الكشحف الوصحفيأسبارجين، برولين وتربتوفاه

والقلبيححححة، الصححححابونينات، الأنثراكينونححححات،  ةينونيححححكالةليكوسححححيدات الأنثراعبححححارة عححححن: نبححححات الصححححعبر 

، فحي ححين ات، التانينات المكثفة، التربينحات الثلاسيحة، الاسحترويدات وأشحبال القلويحاتالفلافونيدات، الكومارين

أوراق فحي . وقحد قورنحأ نتحائل الكشحف الفيتوكيميحائي تخلو الورقة محن الزيحوت الطيحارة والتانينحات المتحللحة

 Euryops والصحو  Plectranthus tenuiflorus نبحات الشحارةالكشف فحي أوراق نبات الصعبر بنتائل 

arabicus. 

نمححو تحفيححز  التثبححيا الميكروبحي، فححي نشحا  مستخلصححات أوراق نبححات الصحعبر لكشححف عححنا بعحد للححك تحم     

المحائي  كحل محن المسحتخلل الكلحي تحثسيروقد ظهر الاختلاف واضحا بحين  الأرومات الليفية والتئا  الةروح.

علحى وجحا العمحو  فح ه المستخلصحات الكليحة ، وعلى النشا  الميكروبي باستخدا  الآجار المثقح  والإيثانولي

 .P النمحو القطحرل للزائفحة الزنةاريحةوالةزئية لات القطبية العالية نسحبيا كحاه لهحا تحثسير متوسحا فحي تثبحيا 

aeruginosa  على كلا المستنبتينMHA وNA .مقارنة بالمستخلصات الةزئية غير القطبية 

الإيثحانولي نشحا ا محفحزا لنمحو الأرومحات الليفيحة  الكلي لالتراكيز المنخفضة من المستخلأظهرت  وقد     

عند التراكيحز ساعة  24بعد التثسير المثبا لوحظ  كما ،لكنا غير مختلف معنويا مقارنة بالمةموعة الضابطة

هال الأنشطة الحيويحة التحي ساهمأ وقد . (ميكروجرا / مل 0.01) 50ICالةرعة نصف المثبطة  الأعلى من

الإيثانولي فحي تحفيحز عمليحة التئحا  الةحروح المستثصحلة فحي الةحرلاه والمعالةحة  الكلي متاز بها المستخللا

حيحح  وجححد أه هنححاة زيححادة معنويححة فححي تقلححل مسححاحة الةححرح المعححالل مقارنححة  يوميححا وبشححكل موضححعي

عماب نبحات الصحعبر اسحت وبحالك  فح ه. الدراسحة النسحيةيةهال النتيةة بعمأ وقد د  ، غير المعالةةبالمةموعة 

 .هال الدراسة نتائلاستنادا لشعبي آمن في الط  الكعلاج للةروح 
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